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کوتاه اقتصادی

وزی�ر امور اقتصادی و دارایی، 
چال�ش اصلی پی�ش روی اقتصاد 
کش�ور را رش�د پایی�ن اقتصادی 

ذکر کرد.
علی طیب نیا ش��نبه شب در یک 
برنامه تلویزیون��ی ضمن بیان مطلب 
فوق افزود: در برنامه سوم توسعه و در 
برخی سال ها به رشد حدود 7 درصدی 
هم دست پیدا کردیم، اما متاسفانه در 
دو سال اخیر رشد اقتصادی به سمت 

اعداد نزدیک صفر میل کرده است.
وی گفت: در حال حاضر 5 میلیون 
نفر از افراد جامعه آماده کار هس��تند 
ب��ه اضافه 3 و نیم میلی��ون نفر بیکار 
در کش��ور ک��ه نرخ بی��کاری در بین 
تحصیلکرده ها، جوانان و زنان بیش��تر 

است.
طیب نیا گفت: هم اکنون در شرایط 
رکود هس��تیم و ایجاد شغل برای این 
افراد با مش��کل مواجه اس��ت و تورم 
نقطه ای ماه گذشته به حدود 45 درصد 
نزدیک شده که این وضعیت، سختی 

کار را دوچندان می کند.
وی با بیان اینکه اگر برای رفع این 
مشکل از سیاس��ت های پولی و مالی 
انقباضی اس��تفاده شود، رکود تشدید 
خواه��د ش��د، گفت: از س��وی دیگر، 
اگر سیاس��ت انبساطی در دستور قرار 
گیرد، تورم افزایش پیدا می کند، بر این 
اس��اس در برنامه ریزی ها به این موارد 
توجه ش��ده و سعی ما این است که از 
ابزارهایی استفاده کنیم که تورم را مهار 
و زمینه رونق کسب و کار را فراهم کند.
وزی��ر ام��ور اقتص��ادی و دارایی 
در م��ورد مهمتری��ن اولویت های این 
وزارتخان��ه در 100 روز گف��ت: هدف 

اصلی دولت حل مس��ائل معیش��تی 
مردم است و برای حل این مشکل، در 
دو جبهه کنترل تورم و رونق کسب و 

کار برنامه ریزی کرده ایم.
وی اضافه ک��رد: کارگروهی برای 
تبیی��ن موض��وع و مقابله با ش��رایط 
رکودی فعال ش��ده، البته حل مشکل 
روزه  دوره 100  در  رک��ود  و  ت��ورم 

امکان پذیر نیست.
وی خاطرنشان کرد: مشکل تورم 
در ایران، از دهه 50 پدیدار شده و عدم 
تعادل ها در ساختار اقتصاد ایران، منشأ 
بروز تورم است و تا زمانی که این عدم 
تعادل های ساختاری حل نشود، مشکل 

تورم نیز حل نخواهد شد.
طیب نیا افزود: حل اساس��ی این 
دو مش��کل از طریق اصلاح ساختاری 
امکان پذیر اس��ت، اما در کوتاه مدت، 
شرایط رکودی را به سمت رونق سوق 

می دهیم.
سهم 50 درصدی مسکن 

مهر در افزایش تورم
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
اگر بگوییم چیزی حدود نیمی از کل 
پایه پولی و نقدینگی کشور به مسکن 
مهر مربوط می ش��ود، شاید تعجب آور 
باشد که برای تحقق یک هدف مقدس 
ما به یک ابزار نامناسب متوسل شدیم.
وی با بیان اینکه در حوزه کنترل 
تورم، مهار رش��د نامتناسب نقدینگی 
در دستور کار دولت قرار گرفته است، 
به اجرای طرح مسکن مهر اشاره کرد 
و گفت: س��اخت مسکن ارزان قیمت 
برای عامه مردم مقدس اس��ت و همه 
ما وظیفه داریم در این مسیر حرکت 
کنیم اما متأسفانه برای تولید مسکن 

ارزان قیمت به رشد نقدینگی و منابع 
بانک مرکزی متوسل شدیم. اگر بگوییم 
چیزی حدود نیمی از کل پایه پولی و 
نقدینگی کشور به مسکن مهر مربوط 
می شود شاید تعجب آور باشد که برای 
تحقق یک هدف مقدس ما به یک ابزار 

نامناسب متوسل شدیم.
وزی��ر امور اقتص��ادی و دارایی با 
اش��اره ب��ه اینکه نقدینگ��ی از حدود 
67-68 هزار میلیارد تومان به حدود 
450هزار میلیارد تومان افزایش پیدا 
کرد اما افزایشی در تولید اتفاق نیفتاد 
عنوان کرد: رشد نقدینگی اثر خود را 
در تورم ظاهر کرد، باید جلوی رش��د 
مناب��ع پایه پولی را به ش��دت گرفت، 
کنترل نقدینگی یکی از اهدافی است 
ک��ه دولت تدبیر و امی��د قطعاً دنبال 
خواهد کرد و برای اینکه به این هدف 
برس��یم باید جلوی اثرگذاری بودجه 
دولت روی منابع پایه پولی و نقدینگی 
را بگیری��م که برنامه هایی را برای این 

منظور تنظیم کرده ایم.
نرخ سود را واقعی می کنیم

وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: 
با ش��رایط فعل��ی حاک��م در جامعه، 
س��پرده گذاران بانکی می توانند ظرف 
یکس��ال بالاترین نرخ سود یعنی 20 
ی��ا 21درصد را کس��ب کنند، باتوجه 
به اینکه تورم یکس��ال اخیر در کشور 
پی��ش از 30درصد اس��ت، این امر به 
معنای تنبیه سپرده گذار در نظام بانکی 
ما اس��ت. این درحالی اس��ت که اکثر 
س��پرده گذاران بانکی ما سرمایه های 
کوچک دارند و به آنها اجحاف می شود.
وی در ادام��ه با بیان اینکه همین 
امر مانع جذب س��پرده به نظام بانکی 

ما ش��ده اس��ت، تصریح کرد: باید به 
س��مت نرخ سود بانکی واقعی حرکت 
کنیم و راهکار اصلی آن مقابله با تورم 
است، براین اس��اس اگر بتوانیم تورم 
را مه��ار کنیم قطعاً رس��یدن به نرخ 
س��ود واقعی مثبت خیلی دور از ذهن 
نیس��ت. بحث تعیین نرخ سود بانکی 
جزو وظایف بانک مرکزی و در حیطه 
اختیارات شورای پول و اعتبار است اما 
وزارت اقتصاد در این تصمیم گیری ها 

دخیل است.
طیب نی��ا با اش��اره ب��ه اینکه در 
چهارچوب عقود اسلامی اجازه نداریم 
به صورت دستوری نرخ سود را تعیین 
کنیم و قطعاً باید به این سمت برویم 
که س��ود واقعی تحق��ق یافته را بین 
س��پرده گذاران توزیع کنی��م، عنوان 
کرد: اگر در این س��مت و سو حرکت 
کنی��م این توانایی را خواهیم داش��ت 
که اولاً منابع بیش��تری را جذب نظام 
بانکی کنیم ثانیاً منابع نظام بانکی به 
پروژه ها و طرح هایی که دارای توجیه 

فنی هستند هدایت شود.
وی به طرح این مطلب که اکنون 

بخ��ش عم��ده ای از منابع به س��مت 
فعالیت های اقتص��ادی موجه هدایت 
نمی ش��ود، یکی از راهکارهای اساسی 
دول��ت را هدایت منابع نظام بانکی به 
سمت فعالیت های اقتصادی موجه ذکر 
و در م��ورد اینکه آیا ت��ا زمان تعیین 
نرخ تورم، نرخ سود بانکی و نرخ سود 
تسهیلات فعلی ادامه خواهد داشت؟ 
گفت: این بحث در دستور کار شورای 
پ��ول و اعتبار قرار خواهد گرفت و در 
مورد آن تصمیم گی��ری خواهد کرد. 
ما براساس عقود اسلامی می خواهیم 
عمل کنیم و با تعیین دس��توری نرخ 

سود مخالفیم.
پرداخت های نقدی مردم 

قطع نمی شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره 
علت مش��کلاتی که در اجرای قانون 
هدفمندی یارانه ها ایجاد ش��د گفت: 
علت این بود که بیش از درآمد حاصل 
از افزایش قیمت های حامل های انرژی، 
منابع صرف پرداخت های نقدی ش��د. 
شاید چیزی حدود 110 درصد منابع 
ص��رف پرداخت های نق��دی و کمبود 

منابع با اس��تقراض از بانک مرکزی و 
یا از خزانه تأمین مالی ش��د. مس��لماً 
وقتی دولت از بانک مرکزی استقراض 
می کند نتیج��ه آن افزایش نقدینگی 
و تورم اس��ت و ش��اید این بزرگترین 
اشتباهی بود که در اجرای هدفمندی 
یارانه ها صورت گرفت،  در کنار برخی 
مشکلات دیگر از جمله پرداخت نکردن 

سهم تولید از یارانه ها.
وزیر اقتصاد گفت: دولت تدبیر و 
امی��د از هر اقدامی که باعث اضطراب 
و تش��ویش در جامعه ش��ود و آرامش 
را برهم بزند قطع��اً خودداری خواهد 
ک��رد و یک��ی از م��وارد آن امتناع از 
ش��وک درمانی اس��ت و ما ب��ه دنبال 
ش��وک درمانی نخواهیم بود. طیب نیا 
گف��ت: آنچ��ه که در مرحله نخس��ت 
هدفمندی یارانه ها ص��ورت گرفت و 
به خصوص پرداخت های نقدی که به 
مردم ص��ورت می گیرد قاعدتاً مطابق 
قانون ادامه پی��دا خواهد کرد و مردم 
این مناب��ع را بخصوص طبقات پایین 
جامعه دهک ه��ای پایین جامعه جزو 
درآمده��ای خود محس��وب کرده اند 
و در برنام��ه بودجه خانوار وارد ش��ده 
است و برای آن برنامه ریزی کرده اند و 
قطعاً این پرداخت ها قطع نخواهد شد.

وی ب��ا تأکید ب��ر اینکه ما در این 
مرحل��ه س��عی می کنیم ش��یوه های 
غل��ط را اص��لاح کنیم و قطع��اً برای 
پرداخت متوسل به منابع بانک مرکزی 
نخواهی��م ش��د، درباره تأمی��ن منابع 
مالی گفت: براساس آن چیزی که در 
قانون بودجه س��ال جاری پیش بینی 
شده است می ش��ود منابع لازم برای 
هدفمندی یارانه ها را با احکام قانونی 

قانون بودجه س��ال جاری تأمین کرد. 
بحث افزایش قیمت حامل های انرژی 
یکی از راهکارهایی است که در دست 
بررسی است حکم آن در قانون بودجه 
سال جاری آمده است و ما هم در حال 

بررسی هستیم.
طیب نی��ا گفت: ح��دود 10 هزار 
میلیارد توم��ان هدفمندی یارانه ها با 
کس��ری بودجه مواجه است ما یا باید 
س��هم تولی��د و بهداش��ت و درمان را 
پرداخت نکنیم که قاعدتاً معقول نیست 
یا بایستی بر شرکت های تولید کننده 
انرژی از جمله بر توانیر فش��ار بیاوریم 
و از مناب��ع آنها ب��رای پرداخت یارانه 
استفاده کنیم که این هم به مصلحت 
کش��ور نیس��ت یا اینکه پرداخت های 
نقدی را قطع کنیم و یا کاهش بدهیم 
که آن نیز طبیعتاً با وعده و قول دولت 
به مردم ناسازگار است و به هیچ وجه 
نمی خواهیم این ب��اور و اعتقاد مردم 

به دولت و وعده ها را مخدوش کنیم.
وزیر ام��ور اقتصاد و دارایی گفت: 
بنابراین راهکار قانونی که در چارچوب 
قان��ون بودجه 92 پیش بینی ش��ده و 
دولت مکلف بود اجرا کند تصمیم گیری 
نسبت به حامل های انرژی است که تا 
ای��ن لحظه هیچ گون��ه تصمیم گیری 
نش��ده اس��ت. البته ما امسال مجبور 
هستیم اصلاحیه ای برای بودجه سال 
92 تنظیم کنیم پیش بینی ها این است 
که از کل بودج��ه 210 هزار میلیارد 
تومان حدود 130 تا 135 هزار میلیارد 
تومان محقق نخواهد ش��د و بنابراین 
بودجه جاری با یک عدم تحققی قریب 
به 80-70 هزار میلیارد تومان مواجه 

خواهد شد.

طیب نیا:

نرخ فعلی سود بانکی واقعی نیست

قرارداد توسعه فاز 11 میدان 
گازی پارس جنوبی، آخرین فاز 
توسعه نیافته این میدان گازی 

مشترک با قطر، امضا شد.
مدی��ر پیگیری های پروژه های 
پتروپارس از توس��عه کامل فاز 11 
توسط این شرکت خبر داد و گفت: 
قرارداد توسعه فاز 11 میدان گازی 
پارس  جنوبی میان شرکت نفت و 
گاز پارس به نمایندگی از شرکت 
ملی نفت ایران و شرکت پتروپارس 
در تاریخ 23 مرداد س��الجاری به 

امضا رسید.
سیدهادی میرباقری با اشاره به 
حضور پتروپارس در فازهای 1، 4 
و 5، و 6 و 7 و 8 پارس جنوبی در 
مورد جزییات قرارداد فاز 11 گفت: 
این ق��رارداد در قالب بیع متقابل 

امضا شده است و شرکت پتروپارس 
متعهد شده که در مدت 52 ماه این 

فاز را توسعه دهد.
میرباقری افزود: براس��اس این 
قرارداد ساخت و نصب دو سکوی 
سرچاهی- پایه و عرشه- و حفر  12 
حلقه چاه در هر سکوی سرچاهی 
در دستور کار قرار گرفته و دو خط 
لوله 32 اینچ هر یک به طول حدود 
135 کیلومتر جهت انتقال گاز به 

خشکی ساخته می شود.
پروژه ه��ای  پیگی��ری  مدی��ر 
پتروپ��ارس اظه��ار کرد: س��اخت 
تاسیس��ات دریافت و جداسازی و 
تثبیت میعان��ات و مخازن ذخیره 
میعانات در خش��کی و س��اخت و 
نصب تاسیسات صادرات میعانات 
گازی )SBM( از دیگ��ر موارد این 

قرارداد است.
بنابراین گزارش: پس از گذشت 
حدود 50 ماه از سپردن توسعه فاز 
11 میدان گازی پارس جنوبی به 
یک ش��رکت چینی، بدون اجرای 

ابتدایی ترین فعالیت های توسعه ای، 
این شرکت از این طرح خارج شد.
با وجود این که در یک س��ال 
گذشته تلاش های زیادی از سوی 
مس��ئولان ایران��ی ب��رای ترغیب 

چینی ها به ماندن در پارس جنوبی 
ص��ورت گرفت و البته هر از گاهی 
همی��ن مدی��ران اولتیماتوم هایی 
ی��ک ماهه ب��رای ش��رکت چینی 
سی.ان.پی.س��ی تعیین می کردند 

اما بالاخره چینی ها خواستار ترک 
پارس جنوبی برای دستیابی به سود 

بیشتر شدند.
قرارداد بخش بالادستی فاز 11 
پارس جنوبی به مدت 52 ماه بین 
ش��رکت ملی نفت ایران و سی.ان.
پی.سی چین امضا شده بود که بر 
این اساس این فاز باید در مهر سال 

1392 به تولید می رسید.
س��رمایه موردنیاز برای توسعه 
ای��ن فاز ح��دود 5 میلی��ارد دلار 
پیش بینی شده بود که طبق قرارداد 
این شرکت چینی باید همه منابع 
مالی و سرمایه موردنیاز در بخش 
بالادستی فاز 11 را تامین می کرد. 
توس��عه فاز 11 با هدف تامین گاز 
ت��رش موردنیاز واحد پارس ال.ان.
جی و اس��تحصال میعانات گازی 

همراه گاز اجرا می شود.
مش��خصات فنی پروژه شامل 
تولی��د گاز از میدان پارس جنوبی 
ب��ه می��زان 2 هزار میلی��ون فوت 
مکعب استاندارد در روز، گاز ترش 
استحصالی برای خوراک واحدهای 
ال.ان.جی به میزان 2 هزار میلیون 
ف��وت مکعب اس��تاندارد در روز و 
استحصال میعانات گازی سنگین 
ب��ه میزان 70 هزار بش��که در روز 

بوده است.
پیش��تر طرح توس��عه این فاز 
به صورت ق��رارداد بیع متقابل به 
مش��ارکت ش��رکت های توت��ال و 
پتروناس واگذار ش��ده بود که پس 
از تعل��ل این 2 ش��رکت برای آغاز 
طرح توس��عه، بخش بالادستی آن 

به شرکت چینی واگذار شد.

توسعه آخرین فاز پارس جنوبی توسط شرکت های ایرانی

وزی�ر نی�رو گف�ت: ب�رق 
تولیدی کشور از زمان تولید تا 
وقتی که به دست مصرف کننده 
می رس�د 23 درص�د تلف�ات 
دارد یعنی نزدیک یک چهارم 
ب�رق تولیدی به خاطر اتلاف و 
برداشت های غیرمجاز از شبکه 

تلف می شود.
حمید چیت چیان با اشاره به 
این که تلفات فنی در دنیا حدود 
6 تا 7 درصد است، گفت: اگر ما در 
درجه اول قبل از نیروگاه سازی با 
تدابیر درست و راهکار عملی میزان 
تلفات را پایین آوریم، تلفات شبکه 

برق ایران به 18 درصد می رسد.
وی با تاکید بر این که ش��بکه 
هوش��مند انرژی تاکنون در ایران 
اجرا نش��ده گف��ت: باید ش��بکه 

هوش��مند شود چرا که با این کار 
می توانیم پایش مستمر شبکه را 
داش��ته باش��یم و بدانیم در کدام 
بخ��ش تلفات عادی داریم و ولتاژ 
را در ش��بکه توزی��ع به درس��تی 

انتخاب کنیم.
وزی��ر نیرو در م��ورد راندمان 
نیروگاه ه��ا نیز با تاکید بر این که 
تفکر غالب ما تفکر نفتی اس��ت، 
گفت: فکر می کنیم نفت تا ابد برای 
ما می ماند و هرچقدر می توانیم باید 
آن را اس��تخراج و ص��ادر کنیم و 
درآمد حاصل از آن را هزینه کنیم 
بنابراین کمتر به سراغ شیوه هایی 
رفتی��م ک��ه مبتنی بر ب��الا بردن 

کارایی و بازده است.
چیت چیان با تاکید بر این که 
بازیافت ان��رژی می تواند راندمانی 

بیش از 80 درصد داش��ته باشد، 
گف��ت: در حال حاضر متوس��ط 
راندم��ان نیروگاه ه��ا ح��دود 38 

درصد است.
چیت چی��ان با تاکی��د بر این 
که در حوزه انرژی اولویت اولمان 
بالا بردن بازده اس��ت، اظهار کرد: 
یک��ی از مظاهر تفک��ر نفتی این 
بوده که فکر می کردیم انرژی های 

تجدیدپذیر فانتزی هستند.
وی توضی��ح داد: ما از س��ال 
83 تا پایان س��ال 90 بالغ بر 25 
میلیارد دلار گازوئیل در نیروگاه ها 
ب��رای تولید برق مصرف کردیم و 
در س��ال های 91 و اوایل 92 نیز 
مص��رف گازوئی��ل در نیروگاه ها 
افزای��ش پیدا کرد. ب��ا نگاهی به 
ش��رایط مش��خص می ش��ود اگر 

همی��ن میزان ب��رق تولیدی را از 
طری��ق نیروگاه های ب��ادی تولید 
می کردیم، هزینه آن 23/5 میلیارد 

دلار می شد.
وی با تاکید بر اولویت های خود 
که در ابتدا توس��عه نیروگاه های 
نیروگاه ه��ای  س��پس  و  ب��ادی 
خورش��یدی است، گفت: در حال 
حاضر در دنیا موجی برای استفاده 
از سیستم های فتوولتائیک ایجاد 

شده است.
وزیر نیرو در مورد لزوم اصلاح 
قیم��ت ب��رق نیز گف��ت: منهای 
هزینه های س��وخت، برای تولید 
ب��رق در وزارت نیرو ح��دود 68 
تومان هزینه می شود. طبق قانون 
هدفمندی یارانه ها قرار شد به طور 
متوسط بابت هر کیلووات ساعت 

43 تومان از مردم دریافت شود و با 
توجه به کاهش مصرف برق توسط 
مردم به طور متوسط 409 ریال از 

مردم دریافت می شود.
چیت چیان تصریح کرد: از 41 
تومانی که دریافت می ش��ود 166 
ریال به سازمان هدفمندی یارانه ها 

برای پرداخت یارانه ها داده می شود 
در این صورت به ازای هر کیلووات 
ساعت 264 ریال برای وزارت نیرو 
می مان��د. آیا س��ازمانی که 264 
ریال دریافت می کند و 68 تومان 
هزینه، می تواند به خوبی کارها را 

مدیریت کند.
وزی��ر نیرو در م��ورد وضعیت 
دریاچ��ه ارومیه نیز اظه��ار کرد: 
وضعیت دریاچ��ه ارومیه در حال 
حاضر بس��یار نگران کننده است و 
نمایندگان مجلس نیز حق دارند 
نس��بت به این موضوع حس��اس 
باش��ند لیکن بخش��ی از وضعیت 
ارومیه به دلایل مس��ائل طبیعی 
مانند خشکسالی و تغییرات اقلیم 

است.
چیت چیان ب��ا تاکید بر نقش 

م��ردم در ایجاد ش��رایط دریاچه 
ارومیه گفت: بخش��ی از مشکلات 
دریاچه ارومیه هم ناشی از عملکرد 
انسان است برای مثال کشاورزی 
در منطقه رشد بسیاری زیادی پیدا 
کرده بنابراین از منابع آب بیش از 

قبل برداشت می شود.
وی اف��زود: برداش��ت زیاد از 
رودخانه و برداشت های بی رویه از 
آب های زیرزمینی باعث شده که 
دریاچه ارومیه کمتر تغذیه شده و 

شرایط جدید ایجاد شود.
وزیر نیرو با تاکید بر این که اگر 
این روند ادامه پیدا کند ضررها و 
آس��یب های زیادی متوجه مردم 
می ش��ود، گف��ت: بنابراین حیات 
و نج��ات دریاچ��ه ارومیه یکی از 
ضروریات مهم برای منطقه است.

وزیر نیرو: یک چهارم برق تولیدی از دست می رود

اتحادی�ه  مدیرعام�ل 
مسکن مهر اس�تان تهران 
گفت: بسیاری از متقاضیان 
مسکن مهر در پرند در قالب 
تعاونی ثبت نام کرده اند که 
با مش�کل ثبت سامانه برای 
دریافت مسکن خود مواجه 

هستند.
سعید اجتنابی در گفت وگو 
ب��ا خبرگزاری فارس با اش��اره 
به وضعیت مس��کن مهر استان 
تهران اظهار داش��ت: در دو سه 
سال گذشته همه تقاضاهایی که 
از سمت تعاونی ها بود در شهر 
پرند متمرکز ش��ده و به همین 
عل��ت پ��ول اعضا ب��ه پیمانکار 
پرداخ��ت و اکنون بس��یاری از 

واحدها ساخته شده است.
مدیرعامل اتحادیه مس��کن 
مهر استان تهران با بیان اینکه 
یک��ی از مش��کلات واگ��ذاری 
مسکن به اعضا مربوط به ثبت 
سامانه شرکت عمران می شود، 
گفت: بس��یاری از افراد ثبت نام 
اولیه را انج��ام داده اند اما ثبت 
سامانه نشده و آورده های خود 
را نیز پرداخت کردند، نمی توانند 
واحدهای خود را تحویل بگیرند..

به گفته این فعال تعاونی ها، 
برخی به دلی��ل نقص مدرک، 
سامانه اجازه تکمیل نداده و به 
همین جهت بلاتکلیف هستند 
و در ته��ران چنی��ن مش��کلی 

وجود دارد.
وی تاکی��د کرد: ی��ک ماه 
بعد از سال جدید سامانه بسته 

ش��ده و افرادی که پرونده های 
آنها ب��ه صورت دس��تی وجود 

داش��ته و کارهای خود را انجام 
داده اند با مشکل مواجه هستند 

و مسئولان باید هرچه سریع تر 
برای آنها تصمیم گیری کنند.

اینکه  بی��ان  ب��ا  اجتناب��ی 
بس��یاری از تعاونی های ش��هر 
تهران ب��ا این مش��کل مواجه 
هس��تند، تصریح کرد: بیش��تر 
تعاونی ها مربوط به ش��هر پرند 
می شوند و این معضل حل نشده 
و وقتی مراجعه می شود عنوان 
می کنند مسئولان وزارت راه و 
شهرسازی باید آن را حل کنند و 
در این رابطه نامه ای به وزارتخانه 
ارسال شده، اما نتیجه ای حاصل 

نشده است.
وی بیان داست: این شائبه 
وجود دارد که متقاضیانی که به 
انفرادی ثبت نام کردند  صورت 

جایگزین افراد تعاونی ها شوند.
مدیرعامل اتحادیه مس��کن 
مهر اس��تان تهران با اش��اره به 
اینکه نزدیک ب��ه 230 تعاونی 
در ش��هر ته��ران وج��ود دارد، 
گفت: حداقل 300 عضو از این 
طریق معرفی شدند که اکنون 

نمی توان برای آنها کاری کرد.
وی اف��زود: از ط��رف دیگر 
هیچ حمایتی از س��وی وزارت 
تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از 

تعاونی های مسکن نمی شود.
اجتنابی عنوان کرد: اکنون 
اکثر واحدها پیشرفت فیزیکی 
بی��ش از 90 درص��د دارند که 
منتظر حل ش��دن ثبت سامانه 

هستند.

مدیرعامل اتحادیه مسکن مهر استان تهران خبر داد

بلاتکلیفی متقاضیان مسکن مهر پرند

رئیس اتاق بازرگانی ایران به همتای اندونزیایی خود پیش�نهاد اس�تفاده از پول ملی در معاملات تجاری دو 
کشور را داد.

محمد نهاوندیان در دیدار با هیات ویژه اتاق بازرگانی اندونزی گفت: اگرچه حجم مبادلات ما متناسب با پتانسیل های دو 
طرف نیست اما همین گام های نخست نشان دهنده این است که دو کشور می توانند با هم همکاری داشته باشند.

وی ادامه داد: علاوه بر مش��ترکات فرهنگی و سیاس��ی، منطق اقتصادی همکاری بین ایران و اندونزی را ایجاد می کند 
به خصوص در سرمایه گذاری های اقتصادی.

نهاوندیان با تاکید بر این که نفت، گاز و پتروشیمی موارد مورد علاقه دو طرف است، خاطرنشان کرد: دو طرف تجربه های 
خوبی در توس��عه بنگاه های کوچک و متوس��ط دارند، از این رو اتاق های بازرگانی دو طرف می توانند بین بنگاه های کوچک و 

متوسط خود ارتباط برقرار کنند. وی با بیان اینکه ایران تجربه خوبی در زمینه اتکا به پول های ملی دو کشور به جای اتکا به 
ارزهای بین المللی دارد، تصریح کرد: با استفاده از پول های ملی دو طرف می توان ارتباطات اقتصادی را گسترش داد و آن را 

جایگزین ارزهای بین المللی کرد.
نهاوندیان با اش��اره به اقدامات دولت ایران در زمینه کاهش تحریم ها بیان کرد: البته تلاش های جدی و برنامه ریزی های 

گسترده ای در دولت جدید ایران برای رفع موانع تحریم ها به طور جدی دنبال می شود.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در پایان از تشکیل کمیته ویژه ایران در اتاق اندونزی تشکر و قدردانی 
کرد.به گزارش ایسنا، در حاشیه این نشست سولید سولسیتو - رئیس اتاق بازرگانی اندونزی - در مصاحبه ای اعلام کرد که 

کشورش به نفت و گاز ایران نیاز دارند و تمایل دارد مابه ازای آن را از طریق صنعت گردشگری و کاکائو با ایران تهاتر کند!

پیشنهاد ایران به اندونزی برای استفاده از پول ملی در معاملات تجاری

ب�ر اس�اس آخری�ن مجمع 
عموم�ی بانک مرک�زی ولی الله 
سیف به عنوان رئیس کل جدید 
بانک مرکزی ایران منصوب شد.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، ول��ی الله 
س��یف در پنجاه وپنجمین جلس��ه 
عمومی عادی بانک مرکزی که روز 
چهارشنبه هفته گذشته برگزار شد 
به عن��وان رئیس کل بانک مرکزی 

منصوب شد.
حض��ور  ب��ا  جلس��ه  ی��ن  ا
حجت الاس��لام  والمسلمین حسن 
روحانی رئیس جمهوری، وزیر امور 
اقتص��ادی و دارای��ی، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، وزیر نفت و معاونت 
برنامه ری��زی و نظ��ارت راهب��ردی 

رئیس جمهور تشکیل شد.
یک مقام مس��ئول در معاونت 
برنامه ریزی در گفت وگو با خبرنگار 
ایسنا خبر تصدی سیف به ریاست 
بانک مرکزی را تأیید کرده و گفت: 
در جلس��ه مجم��ع عموم��ی بانک 
مرکزی ریاست وی بر بانک مرکزی 
تصویب ش��ده و درحال طی کردن 

مراحل اداری است.
بر اس��اس این گزارش، س��یف 
م��درک  دارای  و   1331 متول��د 
دکترای حس��ابداری و امور مالی از 
دانش��گاه علامه طباطبایی اس��ت. 
مدیری��ت  وی  کاری  س��وابق  در 
مالی و عضو هیئت عامل س��ازمان 
ایران،  نوس��ازی صنایع  و  گسترش 
عضو هیئت مدیره بانک سپه، رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل بانک ملت، 
مع��اون اقتص��ادی و برنامه ری��زی 
بنی��اد مس��تضعفان و جانب��ازان، 
معاون بازرگان��ی و بین الملل بنیاد 
مس��تضعفان و جانب��ازان، رئی��س 
هیئت مدی��ره و مدیرعام��ل بانک 
ص��ادرات، رئی��س هیئت مدی��ره و 
مدیرعام��ل بان��ک س��په، رئی��س 
هیئت مدی��ره و مدیرعام��ل بانک 
مل��ی ایران، رئی��س هیئت مدیره و 
مدیرعامل فیوچر بانک در بحرین، 
عضو هیئت مدیره و مدیرعامل بانک 
کارآفرین، عضو شورای گفت وگوی 
دول��ت و بخش خصوص��ی و نایب 
رئی��س کمیته ایرانی اتاق بازرگانی 

بین المللی، دیده می شود.
بیست وس��ومین  در  همچنین 
همایش سالانه سیاست های پولی و 
ارزی سیف به عنوان چهره ماندگار 
صنعت بانکداری ایران معرفی شد.

سیف
 رئیس کل

 بانک مرکزی 
شد

رئی�س کمیس�یون ان�رژی 
مجلس از انتصابات اخیر وزارت 

نفت انتقاد کرد.
مس��عود میرکاظم��ی نماینده 
مردم ته��ران در مجلس ش��ورای 
اس��لامی در گفت وگو با فارس، به 
بیژن نام��دار زنگنه توصیه کرد در 
انتصابات این وزارتخانه عجله نکند.
وی اضافه ک��رد: حتی من روز 
جمعه ش��نیدم برخی از افراد مانند 
آقای��ان خال��دی اعتصامی و ش��اه 
میرزای��ی ک��ه پرونده کرس��نت را 
دنبال می کردند از این پرونده کنار 

گذاشته شده اند.
رئیس کمیس��یون انرژی خانه 
مل��ت با یادآوری اینکه بیژن زنگنه 
در مجل��س ق��ول داد که با فس��اد 
برخ��ورد کند، تصریح کرد: با توجه 
ب��ه آن قول، توقع نبود وی با عجله 
و ش��تاب درب��اره ع��زل و نصب ها 

تصمیم گیری کند.
میرکاظمی ع��زل و نصب ها را 
حق یک وزیر دانست و در عین حال 
گفت: نباید انتصابات جهت دار باشد؛ 
البت��ه با توجه به اینک��ه در برخی 
مباحث مانند پرونده کرسنت فساد 
وج��ود دارد و م��ا از آن مطمئنیم. 
انتظار این بود که آقای زنگنه با این 
فساد مقابله کند و مفسدان آن را به 

سیستم قضایی معرفی نماید.
وی با تأکید بر اینکه رفتار وزیر 
نفت با قول هایش در مجلس منافات 
دارد، خواس��تار توجه بیشتر بیژن 
زنگنه به انتصابات این وزارتخانه شد.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
در پاسخ به این سؤال که شنیده ایم 
مهدی هاش��می در ای��ن روزها در 
وزارت نفت حضور فع��ال دارد. آیا 
این موضوع درس��ت است؟ گفت: 
در برخ��ی از پرونده ها نس��بت به 
بعضی اسامی نگرانی وجود دارد؛ در 
پرونده هایی مانند استات اویل، توتال 

و کرسنت.
وی در پای��ان گف��ت: نگران��ی 
مجل��س این بود ک��ه نکند افرادی 
وارد حوزه اوضاع اقتصادی ش��وند 

که مفسده به دنبال داشته باشد.

انتقاد رئیس 
کمیسیون انرژی 

به عزل و نصب های 
وزارت نفت

دبیر انجمن صنایع لبنی:

ترخیص نشدن کالاهای اساسی 
از گمرک ادامه دارد

* وزیر ارتباطات گفت: اپراتورها به صرف اینکه پروانه فعالیت دریافت 
کرده ان��د، نمی توانن��د با هر کیفیتی به مردم س��رویس بدهند و باید 
نظارت کامل داش��ته باش��یم که هم کیفیت سرویس دهی بالا برود و 
هم پوشش کامل داشته باشند. محمود واعظی درباره برنامه های این 
وزارتخان��ه برای افزایش کیفیت خدمات دهی اپراتورهای تلفن همراه 
اظهار کرد: نظارت کامل بر اپراتورها یکی از برنامه های جدی ماست 

که باید توسط سازمان تنظیم مقررات ارتباطات انجام شود.
* به منظور جلوگیری از سوءاس�تفاده، کارت  های هدیه را بعد 
از اس�تفاده امحاء کرده یا به بان�ک برگردانید. روابط عمومی 
بانک مرکزی اعلام کرد: افرادی از طریق کارت  های هدیه فاقد 
موجودی، اقدام به کلاهبرداری و سوءاستفاده می کنند. در این 
روش، افراد س�ودجو با استفاده از ناآگاهی هموطنان گرامی و 
تعویض کارت های هدیه بلااس�تفاده با کارت های بانکی معتبر 
و در اختیار گرفتن رمز آن ها، اقدام به کلاهبرداری و برداشت 

غیرقانونی وجه می کنند.
* برای نخس��تین بار نمایش��گاه داروهای گیاه��ی، گیاهان دارویی، 
صمغ های نباتی و صنایع وابس��ته از دوازدهم تا پانزدهم شهریور ماه 
جاری در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود.
*  در جری�ان معاملات دیروز بورس انرژی، بیش از 5 میلیارد 
ری�ال در ب�ار پایه و پیک روزانه مورد داد و س�تد قرار گرفت. 
در ب�ورس ان�رژی دیروز 587 قرارداد معاملات س�لف موازی 
استاندارد در نماد بار پیک روزانه برای تحویل در 22 شهریور 
و بار پایه برای تحویل در روزهای 6 تا 27 شهریور معامله شد 
این گزارش می افزاید: تعداد معاملات 39 مورد و ارزش کل آن 
5 میلیارد و 332 میلیون ریال بود که برترین تقاضای بازار به 

نماد 6 شهریور ماه اختصاص داشت.
* ب��ه گفته معاون فنی و زیربنایی راه آهن، سیس��تم خودکار کنترل 
قطار )ATC( در مسیر تهران-مشهد تا یک ماه آینده افتتاح می شود. 
مصطفی معینی با بیان این مطلب افزود: راه اندازی این سیستم خودکار 
کنترل قطار منجر به افزایش ایمنی و اطمینان بیشتر سیر و حرکت 
خواهد شد و در واقع سیستمی خودکار جهت نظارت بر رعایت سرعت 

ایمن توسط لکوموتیوران است.
* در معام�لات دی�روز فرابورس 39 میلیون س�هم و اوراق به 
ارزش 263/7 میلیارد ریال در 12 هزار و 537 نوبت معامله شد. 
ش�اخص فرابورس هم با رشد 0/06 درصدی 0/37 واحد صعود 
کرد و به 621/37 واحد رسید در میان شرکت های بازار اول و 
دوم، سرمایه گذاری مسکن شمال غرب و بانک دی با معامله به 
ترتیب 9/4 و 7/1 میلیون سهم بیشترین حجم معاملات را به 
خود اختصاص دادند. در همین حال شرکت های افرانت، بیمه 
سامان، پالایش نفت تهران و بیمه میهن بیشترین رشد قیمت 
را ثبت کردند و همچنین بیشترین کاهش قیمت نصیب آ.س.پ، 

فولاد صبا نور و توسعه عمران استان کرمان شد.

دبیر انجم�ن صنفی تولیدکنندگان فرآورده های لبنی با 
اشاره به اینکه مش�کل ترخیص نشدن کالاهای اساسی از 
گمرک همچنان ادامه دارد، گفت: در حال حاضر 12 هزار تن 
کره و 6 هزار تن شیرخشک در گمرک انباشت شده است.

رضا باکری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه هنوز در زمینه 
ن��وع ارزی که قرار اس��ت به کالاهای اساس��ی موجود در گمرک 
اختصاص یابد ابهام وجود دارد، افزود: براساس وعده های داده شده 
ترخیص کالاهای اساسی و مواد اولیه مورد نیاز تولید از گمرک در 

اولویت برنامه اقتصادی 100 روزه دولت قرار گرفته است.
وی ب��ا بیان اینکه علاوه بر کره حدود 6 هزار تن شیرخش��ک 
صنعتی نیز در گمرک موجود بوده که هنوز ترخیص نشده اند، اضافه 
کرد: این شیرخشک ها عمدتاً در صنایع بستنی سازی و شیرینی و 
شکلات کاربرد دارند. به طور کلی حدود 2 درصد از شیرخشک های 
موجود در گمرک در صنایع لبنی کاربرد داشته و مابقی مربوط به 

صنایع غیرلبنی هستند.
او در پاسخ به این سؤال که آیا می دانید مابه التفاوت ارز مرجع و 
مبادله ای واردات کره از چه محلی تامین خواهد شد؟ گفت: قرار است 
س��تاد هدفمندی یارانه ها و معاونت برنامه ریزی ریاست جمهوری 
ای��ن مابه التفاوت را از محل ردیفی که قبلًا در بودجه 1392 برای 

آن اعتبار در نظر گرفته شده است تامین کنند.
باکری عنوان کرد: همیشه ذخیره بین 2000 تا 2500 تن کره 
در شبکه توزیع وجود داشت اما امسال به دلیل تاخیر در واردات کره 
این ذخیره صفر شده و به همین دلیل در بازار کمبود کره به وجود 
آمده است و برای حل مشکل کمبود باید این ذخیره دوباره پر شود.
بنابراین گزارش، براساس آخرین اخبار منتشر شده از روز شنبه 
12 مرداد ماه براس��اس تفاهم نامه  س��ه جانبه بین بانک مرکزی، 
شرکت بازرگانی دولتی و گمرک روند ترخیص کالاهای اساسی از 
گمرک آغاز شد، همچنین وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز وعده 
داده که قیمت نهاده های دامی و کالاهای اساسی وارداتی تا پایان 

سال ثابت خواهند ماند.

رئیس مجمع واردات اعلام کرد

وضعیت پرداخت ارز مرجع
 به 7 قلم کالای اساسی

رئی�س مجمع واردات گفت: گندم، جو و نهاده های دامی 
مشمول دریافت ارز 1226 هستند و کره، شکر و گوشت قرمز 

ارز 1226 دریافت نمی کنند.
محمدحس��ین برخوردار در گفت وگو ب��ا خبرگزاری فارس در 
خصوص آخرین وضعیت ترخیص کالاهای اساسی از گمرکات کشور 
اظهار داشت: برخی اقلامی که با ارز مبادله ای وارد می شوند به وزارت 
صنعت تحویل شده و با ارز 1226 قیمت گذاری و توزیع می شود.

وی اف��زود: عمده کالاهای��ی ک��ه ارز 1226 دریافت می کنند 
نهاده های دامی، گندم و جو است.

رئیس مجمع واردات گفت: کره، شکر و گوشت قرمز ارز 1226 
دریافت نمی کند و روغن اگر توس��ط شرکت بازرگانی دولتی ایران 
وارد ش��ود با ارز 1226 و اگر توسط بخش خصوصی وارد شود ارز 

مبادله ای دریافت می کند.
وی دلی��ل تعلل ترخیص کره در گمرکات را اختلاف نظر بین 
دریاف��ت ارز مبادله ای و ارز 1226 بیان کرد و گفت: واردکنندگان 
ک��ره معتقدند بای��د ارز 1226 دریافت کنند ولی عمده کره ای که 

وارد کشور می شود با ارز مبادله ای است.
بر اس��اس این گزارش، وزیر صنعت، معدن و تجارت چند روز 
قب��ل در خصوص تامین کالاهای اساس��ی و نرخ ارز مربوط به آن 
گفته بود، بر اساس قانون بودجه سال 92، فقط یک نوع ارز وجود 
دارد و آن هم ارز مبادله ای با قیمت حدود 2500 تومان است، اما 
کالاهای اساسی پس از ترخیص با ارز 2500 تومانی از طرف دولت 

یارانه دریافت کرده و قیمت گذاری آنها با ارز 1226 خواهد بود.
وی اف��زود: مابه التف��اوت ارز 2500 تومانی و ارز 1226 تومانی 
در پایان س��ال از محلی که در قانون مش��خص می ش��ود پرداخت 

خواهد شد.


